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»خجالت نکش« یکی از نمونه های موفق کمدی سـینمایی 

اسـت که چند سـال قبل در سـینماهای کشـور اکران شـد و 

چندباری هم از تلویزیون پخش شـده اسـت. رضا مقصودی 

در کارگردانـی اولیـن اثـرش به درسـتی توانسـته از پـس ایـن 

قصـه طنـز بربیایـد. امـا مگـر او موتور محرک طنز داسـتانش 

را کجـا گذاشـته بـود و چـه چیـزی مخاطـب را تـا انتهـا بـه 

خنـده وامی داشـت؟ جایـی کـه مقصـودی سـراغش رفتـه 

سیاسـت های دوگانـه دولت ها در مقولـه فرزندآوری و تنظیم 

جمعیـت خانـوار ایرانـی اسـت. سیاسـت هایی کـه زندگـی، 

افـکار و عقایـد »قنبـر« شـخصیت اصلـی فیلـم را در مقاطـع 

مختلفـی تحـت تاثیـر قـرار می دهـد. از اواخـر دهـه 60 تـا 

اوایـل دهـه 90 شـکل و شـمایل سیاسـتگذاری در موضـوع  

فرزنـدآوری و کنتـرل جمعیـت، تغییـرات زیـادی داشـته و 

بـه تبـع آن دسـتگاه های فرهنگـی هـم مثـل قنبـر »خجالت 

نکـش« روش هـای متفاوتـی را در مواجهه بـا این مقوله پیش 

گرفتنـد. فی الحـال و در شـرایط اجتماعـی ایـران دهـه 90، 

اتخـاذ تصمیـم جدیـد در ایـن موضـوع مبتنی بـر آمارهـا و 

هشـدارهایی اسـت کـه دسـتگاه های فرهنگـی و اجتماعـی 

نمی تواننـد از کنـار آن به سـادگی عبـور کنند. مطابق آخرین 

آماری که در سـال ۱397 منتشـر شـده اسـت در کشـور ۱۱ 

میلیـون و ۸00 هـزار نفـر مجـرد هرگـز ازدواج نکـرده داریـم 

کـه بـا احتسـاب افـراد بـدون همسـر در اثـر فـوت یـا طـاق، 

جمعیـت مجـردان ایـران بـه رقـم ۱3 میلیـون و 3۲ هـزار نفـر 

می رسـد. ادامـه ایـن رونـد می توانـد پیامدهـای اجتماعـی 

جبران ناپذیـری را بـرای کشـور به همـراه داشـته باشـد. امـا 

چـه موانعـی پیـش روی مجردهـای ایرانـی اسـت؟ به نظـر 

کارشناسـان، موانـع فرهنگـی اعـم از آداب و رسـوم غلـط و 

دسـت وپاگیر و چشـم و هم چشـمی های رایـج از مهم تریـن 

مواردی هسـتند که همچون سـدی در مقابل ازدواج جوانان 

قرار گرفتند. مبتنی بر این نگاه اسـت که در سـال های اخیر 

سـازمان صداوسـیما به عنـوان یکـی از مهم تریـن ارگان های 

جریان سـاز فرهنگی کشـور، موظف شـده است که با ساخت 

برنامه های پرمحتوا و جذاب در تغییر نگرش و باورهای غلط 

نسـبت بـه ازدواج و فرزنـدآوری اقـدام کنـد. 

در یکی دو سال اخیر برنامه های تلویزیونی هم که بر اساس 

این سیاست طراحی شده، به لحاظ کمی رشد داشته است. 

نکته جالب اینکه این برنامه های خانواده، دیگر قالب خشک 

و روتین گذشـــته را هم ندارند. اینگونه نیست که یک مجری 

و کارشـــناس خانواده روبه روی دوربین بنشینند و در موضع 

تربیـــت فرزند و اصاح رفتار در خانواده صحبت کنند. یکی 

از اقدامات هوشـــمندانه ای که صورت گرفته این است که 

مدیران صداوســـیما به اهمیت آموزش و فرهنگ ســـازی به 

زبان نمایش و سرگرمی توجه کرده اند. برنامه های خوبی هم 

در قالب مستند مسابقه، مسابقات خانوادگی و برنامه های 

نمایشی طراحی شده است. مستند مسابقه »خانه ما« یکی 

از همین نمونه های موفق است. »کودک شو«، »اعجوبه ها«، 

»زوجی نو« و »مامان ها« هم از جمله برنامه های مشهور اخیری 

هستند که در رســـته برنامه هایی با موضوع ترویج فرهنگ 

خانواده و فرزندآوری قـــرار می گیرند. در این گزارش ضمن 

بررسی مختصات یک برنامه ویژه خانواده، دیدگاه ها و نظرات 

سازندگان این شکل از برنامه ها را آورده ایم. 

یون به خانواده؛ ایده خوب، اجرا معمولی نگاه نو تلویز
عاطفه جعفری 

روزنامهنگار

به بهانه مجموعه مامان ها، تولیدات نسل تازه صداوسیما را با موضوع خانواده بررسی کردیم 

ســال 96 برنامه شــان را کلید زدند و شــاید 

ــب  ــدر مخاط ــد این ق ــر نمی کردن ــدا فک ابت

داشــته باشــند و بــه یکــی از برنامه هــای 

پربیننــده تلویزیــون تبدیــل شــوند. پژمــان بازغــی 

اجــرای ایــن برنامــه را برعهــده داشــت و نصیری هــای 

پــدر و پســر هــم تهیه کنندگــی و کارگردانــی آن را 

برعهــده گرفتنــد.  یکــی از مــواردی کــه ســازندگان برنامــه 

ادعــا و بــه آن افتخــار می کننــد ایــن اســت کــه بعــد از پخــش 

600 قســمت از برنامــه »کودک شــو«، حتــی یــک روانشــناس و 

کارشــناس کــودک نســبت بــه ســاخت برنامــه یــا مــدل بازی های آن 

ایــرادی نگرفتــه اســت. نصیــری، تهیه کننــده برنامه علت ایــن موضوع را 

ایــن می دانــد کــه کارهایشــان را بــا نظــر روانشناســان کــودک پیــش برده انــد.

ــا  ــت: »م ــه اس ــد، گفت ــور بوده ان ــرای آن متص ــه ب ــی ک ــه و هدف های ــاره برنام  او درب

جامعــه هدف مــان را می شــناختیم و از قبــل هــم بــه ایــن مســاله فکــر کــرده بودیــم کــه چــه 

چیزهایــی برایمــان مهــم اســت و بایــد بــرای چــه قشــری برنامــه را تنظیــم کنیــم. از طــرف 

دیگــر اهــداف تحکیــم خانــواده و فرزنــدآوری را هــم مطمئنــا در برنامه مــان داریــم. ولــی اینکــه بخواهیــم 

مســتقیم بــه آن اشــاره کنیــم، هیچ وقــت نبــوده اســت. مثــا زوج هایــی در برنامــه داشــتیم کــه قبــا بــه 

ــتند.  ــد داش ــالا فرزن ــد و ح ــده بودن ــیمان ش ــد پش ــوند و بع ــدا ش ــد ج ــه بای ــد ک ــیده بودن ــه رس ــن نتیج ای

ــه ایــن اختافــات کــه در ابتــدای زندگــی بــرای همــه وجــود دارد، اشــاره می کردیــم  خــب یــک مدلــی ب

ــا آمادگــی انجــام بگیــرد باعــث تحکیــم  و بعــد هــم مســاله بچــه دار شــدن کــه اگــر در زمــان مناســب و ب

خانــواده می شــود. البتــه مــا نمی توانیــم ایــن نســخه را بــرای همــه بپیچیــم، نکتــه اینجاســت کــه هرکــس 

ــد و حیــن  ــه برنامــه آمده ان ــرای زندگــی روشــی دارد.  مــا فقــط روایتگــر زندگــی آدم هایــی می شــویم کــه ب ب

برنامــه بــا پــدر و مادرهــا صحبــت می شــود. خیلی هــا بــا برنامــه تمــاس گرفتنــد و یــا پیغــام دادنــد کــه چقــدر 

ــا هــم حــل کننــد. اگــر ایــن اتفــاق حتــی بــرای یــک نفــر افتــاده  توانســته اند مشکات شــان را در صحبــت ب

باشــد، بــرای مــا کافــی اســت.«

»کودک شــو« هــم نمایــش شــادی ها و جذابیت هــای دنیــای کــودکان را فراهــم کــرده اســت و هــم پــدر و مادرهــا 

در ایــن دنیــای کودکانــه بــا فرزندان شــان همــراه می شــوند.

 یــک نکتــه دیگــر درمــورد »کودک شــو« ایــن اســت کــه اگــر مشــابه ایــن برنامــه در خــارج از کشــور هــم وجــود 

دارد، ســازندگان آن ســعی کرده انــد بــا ایرانیــزه کــردن آن را بومــی کننــد و ایــن هــم یکــی از مــواردی اســت کــه 

باعــث شــده برنامــه بــرای مخاطــب جــذاب شــود. 

ســـیدمیاد ناظمی سردبیر 

برنامه مامان هاســـت. به سراغ 

او رفتیم تا درمورد اهداف برنامه و 

بازخوردهایـــی که در این مدت کوتاه 

گرفته اند، صحبت کنیم. 

از ناظمـــی درباره اهـــداف و اولویت های 

برنامه می پرسم و می گوید: »با آقای حسینی، 

تهیه کننده و خانم مصطفی زاده هم که الان اجرای 

برنامه را به عهده دارند، در اواســـط ســـال97 برای 

ســـاخت یک برنامه درخصوص خانواده صحبت کردیم 

و موضوعاتی را بررسی کردیم که جایش در تلویزیون خالی 

اســـت. ابتدا خانـــم مصطفی زاده این پیشـــنهاد را داد که بحث 

روش های تربیتی بچه های دهه90 مساله مهمی است؛ موضوعی که والدین 

در آن ضعف دارند و پیچیدگی های خودش را دارد. والدین نمی دانند چطور موبایل دست فرزندان 

را کنترل کنند یا ماحظاتی را که وجود دارد، به بچه ها آموزش دهند. این مســـائل را به حوزه های 

مختلف تعمیم دادیم. در خیلی از حوزه ها، ســـبک زندگی بچه ها با نســـل های قبل متفاوت است و 

والدین با آنها چالش دارند.«

صحبت هایش که تمام می شود، می گویم یکی از اهداف این مدل برنامه ها این است که خانواده ها 

را پنهان و یا آشـــکار دعوت به فرزندآوری کنند، چقدر این هدف برایتان اولویت داشـــت؟ و ناظمی 

می گوید: »ببینید، بچه داشـــتن کار ساده ای نیســـت، اتفاقا کاری سخت و البته بسیار مهم است. 

حتی در روزگار گذشته هم که امکانات مثل الان نبوده، این کار بسیار سخت بوده است. ما هم در 

ایـــن برنامـــه می خواهیم همین نکات را بگوییم و البته این نکته را هم در برنامه مان مدنظر داریم که 

درمورد فرزندآوری صحبت می کنیم، ولی قرار نیست به شکل مستقیم بر این مساله تاکید کنیم که 

بچه بیاورید، چون جمعیت کم است.«

ناظمی حرف هایش را این گونه ادامه می دهد: »در پیش فرض ما این بود که فرزندی وجود دارد و این 

فرزند در خانواده ارزش دارد. برای همین اســـت که ســـراغ مادرها رفتیم؛ یعنی کسانی که در برنامه 

حضور دارند را به عنوان مادر دیدیم و پیش فرض اینچنینی داریم. بخش دیگر برنامه این اســـت که 

بچه ای که درحال حاضر تک فرزند اســـت را ببینیم که با چه چالش هایی مواجه است و درواقع یک 

کودک تک فرزند در ساختار خانواده ها به جای اینکه با بچه ها بزرگ شود، با بزرگ ترها بزرگ می شود 

و فرصت همراهی با همســـالان خود را از دســـت می دهد. این بچه آسیب می بیند. نکته بعدی این 

است که درکنار آسیب هایی که ممکن است تک فرزندی به همراه بیاورد، ما یک کاری می کنیم که 

فرزندآوری کار آسان تری باشد؛ مثا خیلی از خانواده ها از بچه دار شدن می ترسند به خاطر تغییراتی 

که بعد از فرزندآوری در زندگی آنها ایجاد می شود؛ اعم از شرایط فیزیکی، شرایط خانوادگی، شرایط 

مالی و غیره. به همین خاطر از بچه آوردن فراری هســـتند. ما در این برنامه می گوییم از این مساله 

نمی توان فرار کرد و اگر شما این کار را به تاخیر بیندازید، سن بالاتر می رود و این مرحله سخت تر 

می شود، ضمن اینکه راه حل ها را نیز بیان می کنیم.« 

ســـردبیر برنامه »مامان ها« اضافه می کند: »این را هم باید درنظر بگیریم که در شـــرایط امروز، 

نفی فرزندآوری و مدیریت و تربیت بچه برای خانم ها آسان تر است؛ به همین دلیل ما تاش 

می کنیم به شکل غیرمستقیم به موضوع فرزندآوری اشاره کنیم. ما تاش کردیم به این 

مقوله بپردازیم که چرا برخی زوج های جوان ایرانی از فرزندآوری می ترســـند؛ آیا 

این مســـاله فقط ناشی از مساله اقتصادی خانواده ها است. در 

قسمت هایی از برنامه به تبیین این امر پرداختیم. مثا درمورد هزینه های لباس بچه که خب بسیار 

هم گران است، در یکی از برنامه ها به والدین یاد دادیم در این زمینه هزینه زیادی نکنند، چون بچه 

درحال رشـــد است. برخی وسیله ها هم هستند که عمر مفیدشان فقط سه تا چهارماه است و طول 

عمر کوتاهی دارند. والدین حتی می توانند برخی از این وســـایل را قرض بگیرند. می خواهم بگویم 

برای حفظ شئونات مختلف بچه داری -آموزشی، تربیتی، اقتصادی- تاش کردیم مسائل را راحت تر 

نشان دهیم و به شکل غیرمستقیم به این هدف کمک کنیم.« 

    صدایماندرروستاهایدورافتادهشنیدهشد

از به ثمـر نشسـتن اهداف شـان در همیـن چنـد برنامـه کوتـاه می پرسـم و می گویـد: »ما یـک نگرانی 

داشـتیم کـه گسـتره مخاطبان مـان چقـدر اسـت و چقـدر از حرف هایـی کـه می زنیـم در کل کشـور 

شـنیده می شـود، ولـی وقتـی پیامک هایـی را از روسـتاهای شهرسـتان های دورافتـاده داشـتیم که 

در آن می گفتنـد؛ خـدا شـما را خیـر دهـد، چـون در جایـی کـه مـا زندگـی می کنیـم، امکاناتی چون 

دوره هـای آموزشـی و غیـره زیـاد نیسـت و مشـکات زیـادی بـرای مـا پیش آمـده، که ایـن برنامه به ما 

کمـک کـرده اسـت. وقتـی بـا ایـن بازخوردهـا مواجـه شـدیم برای مـا خوشـحال کننده بود کـه انگار 

بـه هدفـی کـه می خو اسـتیم، رسـیدیم. اگـر بخواهـم آمـاری بگویـم، نمی توانـم بگویـم مثـا فـان 

درصـد موفـق شـدیم یـا اینکـه شکسـت خوردیـم، امـا حجـم بازخوردهـا به جهـت کیفیـت و کمیـت 

به گونـه ای بـوده کـه مـا را بـه یـک رضایـت نسـبی رسـانده و تاحـدی بـه هدف خـود رسـیده ایم، ولی 

قطعـا کامـل و کافـی نیسـت و سـعی می کنیـم در آینـده برنامـه بهتر باشـد.«

    دنبالبهبودکیفیتمادریبودیم

میاد ناظمی در پاسخ به این سوال که چقدر ساخت چنین برنامه هایی می تواند زوج های جوان را 

به فرزندآوری ترغیب کند و باعث تربیت صحیح بچه ها شـــود؟ می گوید: »یک اصل مهم وجود دارد 

که وقتی درباره مســـاله ای حرف می زنید، ترویج می یابد. مثا وقتی ســـریالی به نام ستایش پخش 

می شـــود، مردم چقدر اسم فرزندان شان را ستایش می گذارند. وقتی در برنامه ها درمورد روش های 

مختلف تربیت فرزند صحبت می شود، ناخودآگاه مردم با دیدن تجربه دیگران تشویق به این مساله 

می شوند، اما ما در این برنامه می خواستیم غیر از موضوعی که شما می گویید، به یک مساله دیگر 

هم توجه کنیم. همه به یک زن می گویند بچه دار شود و بعد از بچه دار شدن دیگر کسی از او حرفی 

نمی زند. او وارد دوره ای می شود که برایش ناشناخته است، برای همین باید به این مساله بسیار توجه 

کرد. ما در این برنامه این کار را کردیم که اگر کسی می خواهد به سراغ مقوله مادری برود بداند که 

برای بعد از آن هم راه حل وجود دارد. این مساله ناخودآگاه به کیفیت و کمیت مادری کمک می کند.« 

    دنبالجذبمخاطبباسلبریتینبودیم

صحبت پایانی سردبیر »مامان ها« اما جالب است و از توجه تلویزیون به ساخت برنامه با سلبریتی ها 

می گوید، چون راحت تر اســـت. او از سختی های ساخت برنامه هایی مثل مامان ها می گوید: »تیم 

برنامه ســـازی که این برنامه را ســـاخته، تجربه های مختلف داشته است. این برنامه ساختش خیلی 

سخت تر از آن چیزی است که به چشم بیاید. ما با آدم هایی در این برنامه طرف هستیم که درمقابل 

رسانه بی تجربه هستند و برایشان سخت است که جلوی تلویزیون و دوربین قرار بگیرند. گاهی پیش 

می آمد که یکی از میهمانان صحبتی می کرد و بعد مشـــکل خانوادگی پیدا می کردند و ما به دنبال 

حل این مشکل بودیم. می خواهم بگویم بخشی از سختی های این برنامه در فرامتنی است که اصا 

به چشم نمی آید. بیشتر برنامه ها در تلویزیون به سراغ یک سلبریتی می روند و برنامه شان را با کمترین 

ســـختی می سازند. آن برنامه ها در جایگاه خود و به اندازه خودشان بسیار مفید خواهند بود، اما از 

یک آدم معمولی برنامه جذاب ســـاختن بســـیار سخت و نفس گیرتر است و همین سختی ها گاهی 

باعث می شـــود همه به سمت سلبریتی ها و برنامه هایی بروند که راحت تر تولید می شوند. به همین 

خاطر ما سعی کردیم باوجود همه سختی ها به سمت محتوایی برویم که دغدغه و نیاز کشور است. 

اگر به صحبت هایی که رهبر انقاب درمورد بحث فرزندآوری یا تربیت فرزند دارند توجه کنیم، متوجه 

می شـــویم که ایشان دغدغه ریزترین مســـائل این حوزه را دارند و مدام هم اشاره می کنند، مواردی 

مثل اسباب بازی، مهدکودک ها و... ما سعی کردیم به این مسائل توجه کنیم و باتوجه به ماحظات 

ایشان و کارشناسان تربیت دینی به تولید اثر بپردازیم.«

منصوره مصطفی زاده، هم مجری برنامه مامان ها اســـت. به سراغش می روم تا با هم درمورد شکل و 

شمایل برنامه صحبت کنیم. او درمورد اولویت های برنامه می گوید: »ما چند اولویت اصلی داشتیم؛ 

اینکه سراغ موضوعاتی که همه از آن می دانند و قبا پزشکان و روانشناسان درمورد آن موضوع به یک 

نظریه ثابت رسیده اند، نمی رویم. مثا درمورد تغذیه کودک، روش صحبت کردن با بچه و اینکه بچه 

زیر یک سال نباید یک سری از مواد غذایی را بخورد، همه ما این را می دانیم. ما می خواستیم سراغ 

موضوعاتی برویم که همه به یک نظریه مشخص درمورد آن نرسیده باشند. مثل آموزش مجازی در 

شرایط کرونا، که آنقدر جدید است که تا به حال کسی درمورد این موضوع کار پژوهشی نکرده است.«

    حفظتعادلدرنمایشسختیهاوشیرینیهایمادری

از ســـخت ترین و شیرین ترین اجرا در این مدت می پرســـم و می گوید: »به نظرم سخت ترین تجربه 

مربوط به مادران تنها بود. موضوع سخت دیگر، این بود که »بعد از مادری زندگی صورتی نمی شود؟« 

انتخاب این موضوع برای این بود که می خواستیم درباره سختی های بعد از مادر شدن حرف بزنیم. 

این موضوعات به نحوی راه رفتن روی مو بود. اگر قدری بیش از حد از سختی ها حرف بزنید، انگار 

مادری را به عنوان فرآیند بد و تلخ جا می اندازید و اگر بگویید خیلی خوب اســـت و پروانه ای اســـت، 

انگار ســـختی ها را نادیده گرفته اید. حفظ کردن تعادل در این بحث ها ســـخت بود که سعی کردیم 

رعایت شود، چون اگر انجام نمی شد، اجازه پخش پیدا نمی کرد. اگر می گفتیم مادری سخت است، 

حتی اجازه پخش نمی دادند. باید به این مساله دقت می کردیم، چون اگر این تعادل حفظ نمی شد، 

از هدف ساخت این برنامه هم دور می شدیم.«

برنامه  تلویزیونی  تبلیغ های   9۸ سال 

بازیگر  ع کردند. مهران غفوریان  را شرو

سریال های کمدی تلویزیون لباس یک مجری 

به تن کرد تا برنامه ای مختص دنیای کودکان را 

روایت کند. او ضمن سروکله زدن با بچه ها، باید با پدر 

و مادرهایی هم که روبه روی او نشسته بودند، صحبت 

می کرد. در همان یکی دو قسمت ابتدایی مشخص شد که 

 »little big shots«  ایده برنامه از یک برنامه خارجی به اسم

گرفته شد که در نقاط دیگر دنیا بازتولید شده و هر کشوری با توجه 

به فرهنگ خود شبیه چنین برنامه ای را ساخته است. همه اینها در 

ایده و حرف خوب است اما مهم اجرای برنامه است که درنهایت دیدیم 

با آن چیزی که فکر می کردیم زمین تا آسمان متفاوت است. 

مهران غفوریان معتقد است که بسیاری از ایده هایی که برای این برنامه نوشته شده 

بود، محقق نشد. او در این باره در گفت وگویی که با مهر داشته است، می گوید: »قرار بود برنامه دکور دیگری 

هم داشته باشد که کارکرد یک بازی را داشت و من و کودک میهمان باید راهی را با هم می رفتیم و چیزی را 

طی آن راه کشف می کردیم. اتفاقات زیادی قرار بود در برنامه رخ دهد ولی محقق نشد. قرار بود تیمی 

به شهرستان ها بروند و کودکان را رصد کنند و از زندگی آنها فیلم بگیرند که البته همه اینها به 

کلیپ های دو سه دقیقه ای منجر شد که قبل از ورود آنها به استیج به پخش می رسید. من ساختار این برنامه 

را دوست داشتم، بااین حال از همان ابتدا تاکید من بر کیفیت برنامه بود.«

سروش گل محمدی، تهیه کننده »اعجوبه ها« اما برخاف صحبت های مهران غفوریان معتقد است به همه 

اهدافی که برای برنامه اش داشته، رسیده است و تاکید می کند: »در اعجوبه ها ادعای استعدادیابی و معرفی 

استعدادهای عجیب و غریب را نداشتیم. ما صرفا یک سری از توانایی های کودکانی را که در بازه سنی سه تا ۱3 

سال قرار دارند به نمایش می گذاریم. برنامه تلویزیونی اعجوبه ها در قالب »رئالیتی تاک شو« تعریف می شود. 

یعنی برنامه گفت وگومحوری که بر پایه واقعیات پیش می رود. گفت وگوهای مجری و میهمان برنامه براساس 

اتفاق های واقعی و رخدادهای صحنه است و این به جذابیت کار می افزاید. ما از ابتدای طراحی برنامه و در 

مراحل پیش تولید و ضبط، به صورت مستمر با روانشناسان کودک و کارشناسان تربیتی در ارتباط بودیم و از 

راهنمایی های آنان بهره می بردیم. چندین کارشناس و روانشناس و ناظر محتوایی داشتیم که به ما کمک 

می کردند از مسیر و هدف مان دور نشویم. وقتی محور یک برنامه تلویزیونی کودکان هستند، ماحظاتی داریم 

که حتما و حتما باید در کار رعایت شود و این عزیزان به همین منظور در کنار ما بودند.«

برخاف صحبت های تهیه کننده این برنامه، اگر برنامه ای مطابق با هدفی که برایش تعیین شده برود و در اجرا 

هم موفق باشد باید ادامه پیدا کند؛ مانند خیلی از برنامه های دیگری که از تلویزیون سال هاست پخش می شود 

و بینندگان خود را هم دارد. البته در این میان نباید از نظر روانشناسان کودک هم دور بود که اگر برنامه ای برای 

کودکان درنظر گرفته می شود باید خاقیت و بازی در آن برنامه باشد، نه اینکه فقط بچه برای بروز استعدادش 

به یک برنامه بیاید. 

برای اینکه این مساله را بررسی 

کنیم که چقدر رسانه در ساخت 

این برنامه ها موفق بوده است یا نه 

به ســـراغ حامد محمدی، کارشناس 

رسانه رفتیم. او و تیمش همیشه درحال 

رصـــد برنامه هـــای تلویزیونـــی مخصوصا 

برنامه های حوزه کودک هســـتند و برنامه ها را 

بررسی می کنند تا بدانند چقدر با توجه به هدفی 

که داشته اند موفق عمل کرده اند. 

از او درباره برنامه هایی کـــه در این گزارش مدنظرمان 

بوده است می پرسم و می گوید: »ببینید به صورت سنتی و 

قدیمی، ســـاخت برنامه مختص کودک یا بهتر بگویم برنامه هایی 

که درباره فرزندآوری یا تربیت فرزند در تلویزیون طراحی شده اند، با حضور دو 

کارشناس بود که روبه روی هم می نشستند و خیلی رک به مخاطب می گفتند که این کار بهتر است 

و این کار نه. اما کم کم این شرایط عوض شد، برنامه سازی به این سمت رفت که نباید خیلی رک با 

مخاطب حرف زد و اگر قرار است تشویق به کاری هم باشد باید در یک قالب شیک و بسته بندی شده 

باشد تا به ذوق مخاطب برنخورد. خب این اتفاق بهتری بود. برنامه سازان در این سال ها سعی کردند 

این کار را انجام بدهند و در همین برنامه هایی که شما نام بردید هم می توان این مساله را دید. ولی 

باید به یک نکته مهم توجه کرد. وقتی یک برنامه می خواهد ســـاخته شود اول باید مخاطب و گروه 

سنی که می خواهد هدف قرار دهد را مشخص کرد و براساس همان اهدافی که چیده شده است، 

جلو رفت اما خیلی اوقات می بینیم که هدف در زمان ساخت برنامه گم می شود و برنامه چیز دیگری 

می شود و حتی مخاطب هم نمی تواند با چنین برنامه ای ارتباط برقرار کند و از آن دل می کند.«

این کارشـــناس رسانه، اصل مهم برای ســـاخت چنین برنامه هایی را عزم جدی سازندگان و داشتن 

یک اتاق فکر مناســـب می داند و می گوید: »داشتن اتاق فکر برای برنامه سازی با موضوع کودکان 

خیلی مهم است. برخی از برنامه سازان می گویند که ما اتاق فکر داریم اما من برنامه ای را در همین 

تلویزیون ســـراغ دارم که با یک ایده شـــروع شد و بدون اینکه اتاق فکری داشته باشد فقط توانست 

چند قسمت جلو برود و بعد از همین قسمت های کوتاه، کارگردان مجبور شد برنامه را متوقف کند 

چون هیچ ایده ای نداشـــت. البته گاهی همین اتاق فکر ممکن اســـت هدف های پنهانی که برای 

ســـاخت برنامه وجود دارد را هم گم کند. مثا در همین بحث ما که فرزندپروری و فرزند آوری ماک 

اســـت شـــما فکر کنید که برنامه را با همین هدف می سازند اما در حین ساخت برنامه هدف شان را 

فراموش می کنند و فقط به همان سرگرم شدن مخاطب فکر می کنند. این اتفاق هم زیاد می افتد. 

می توانم بگویم اکثر برنامه ها در ۲0 قســـمت ابتدایی برنامه هدف شان را جدی می گیرند اما بعد از 

مدتی دچار یک روتین می شوند که آنها را از هدف شان دور می کند. برای همین می گویم که حتما 

باید اتاق فکر باشـــد و جلسه ها برای ساخت برنامه پیگیری شود. ببینید ما خیلی ادعا می کنیم که 

برنامه مـــان فان قدر مخاطب دارد. قرار نیســـت هر برنامه ای را همـــه ببینند. بالاخره هر برنامه ای 

یک هدف و لیســـت مخاطبی دارد. همین مســـاله که همه باید برنامه را ببینند، به یک مساله مهم 

برای برنامه سازان تبدیل شده است و این آفت بزرگی است که اگر به آن توجه نشود سازندگان را از 

هدف شـــان دور می کند. درست اســـت که مخاطب مهم است و باید به آن توجه کرد اما اینکه همه 

بیننده های تلویزیون را جذب کنند کار نادرستی است.«

یکـــی دیگـــر از برنامه هایـــی کـــه در 

ــواده و  ــم خانـ ــوع تحکیـ ــتای موضـ راسـ

ـــو«  ـــی ن ـــه »زوج ـــده، برنام ـــاخته ش ازدواج س

ـــش  ـــال پخ ـــز امس ـــه از پایی ـــه ای ک ـــت، برنام اس

آن شـــروع شـــده و شـــاید خیلی هـــا بگوینـــد بـــاز 

هـــم بـــا همـــان روال کپـــی از برنامه هـــای خارجـــی 

ـــن  ـــده ای ـــی، تهیه کنن ـــد خان ـــت. حام ـــده اس ـــاخته ش س

ـــو،  ـــد: »زوجی ن ـــاخت آن می گوی ـــدف س ـــورد ه ـــه درم برنام

اســـم یـــک مســـابقه تلویزیونـــی خانوادگـــی اســـت کـــه بـــا 

ـــادابی و  ـــه، ش ـــاد روحی ـــواده، ایج ـــان خان ـــه بنی ـــه ب ـــدف توج ه

ـــاخته  ـــواده س ـــکیل خان ـــه ازدواج و تش ـــان ب ـــویق جوان ـــاط و تش نش

ـــت.«  ـــده اس ش

ـــت:  ـــه اس ـــم گفت ـــده ه ـــرداری ش ـــو کپی ب ـــی ن ـــود، زوج ـــه می ش ـــه گفت ـــاره اینک او درب

»رویکـــرد شـــبکه ســـه در حـــوزه اجتماعـــی ســـاخت کار هـــای ســـرگرمی و تفریحـــی اســـت و ضـــرورت 

ـــات،  ـــرح، جزئی ـــب ط ـــر تصوی ـــاه درگی ـــه م ـــدود س ـــا ح ـــد. م ـــس می ش ـــتر ح ـــور بیش ـــابقه خانواده مح مس

ـــو در  ـــی ن ـــش زوج ـــتیم. پخ ـــد داش ـــم پیش تولی ـــاه ه ـــم. دو م ـــات کار بودی ـــری و مقدم ـــاب مج انتخ

ـــد. ۱۵  ـــر می پردازن ـــا یکدیگ ـــت ب ـــه رقاب ـــه در آن ۱60 زوج ب ـــده ک ـــی ش ـــمت طراح ۸0 قس

ـــتقبال  ـــد و اس ـــام کردن ـــوان ثبت ن ـــای ج ـــم. زوج ه ـــوان دادی ـــک فراخ ـــه ی ـــن برنام ـــط اولی ـــل از ضب روز قب

ـــای  ـــراغ زوج ه ـــم. س ـــاب کردی ـــا را انتخ ـــتیم، زوج ه ـــه داش ـــاری ک ـــاس معی ـــم و براس ـــاهد بودی ـــی را ش خوب

ـــوان  ـــای ج ـــرای زوج ه ـــان را ب ـــا تجربیات ش ـــد ت ـــی می کنن ـــم زندگ ـــا ه ـــت ب ـــه سال هاس ـــم ک ـــی رفتی موفق

بیـــان کننـــد. کپی کـــردن برنامـــه یـــک بحـــث رایـــج اســـت و برنامه هـــای دیگـــر هـــم برداشـــت هایی از 

ـــده اند.  ـــزه ش ـــی و ایرانی ـــته و بوم ـــر داش ـــورهای دیگ کش

بـــرای شـــروع کار چنـــد آیتـــم مـــا از برنامـــه ای خارجـــی الگوبـــرداری شـــد ولـــی از قســـمت بیســـتم آیتم هـــای 

ــر  ــاد و اختاف نظـ ــرد. انتقـ ــم کـ ــذف خواهیـ ــا را حـ ــم و تکراری هـ ــه می کنیـ ــان را اضافـ ــد خودمـ جدیـ

در بحـــث برنامه ســـازی وجـــود دارد، مـــا ســـعی کردیـــم براســـاس اهداف مـــان ازجملـــه تحکیـــم بنیـــاد 

ــت  ــی اسـ ــازیم. طبیعـ ــه بسـ ــدآوری برنامـ ــر و فرزنـ ــنین پایین تـ ــازی ازدواج در سـ ــواده، فرهنگ سـ خانـ

ـــیم.« ـــته باش ـــی را داش ـــه انتقادات ک

ـــی  ـــابقات و حت ـــام مس ـــه تم ـــت ک ـــن اس ـــده، ای ـــام ش ـــه انج ـــن برنام ـــاخت ای ـــرای س ـــه ب ـــی ک ـــی از کارهای یک

ســـوالات برنامـــه توســـط یـــک تیـــم کارشناســـی بررســـی شـــده اســـت. زوج هـــا بـــرای انتخـــاب و حضـــور در برنامـــه 

ـــد.  ـــرکت کنن ـــه ش ـــد در برنام ـــد و بع ـــواب بدهن ـــان ج ـــوالات روانشناس ـــری از س ـــه یک س ـــد ب بای

ـــه  ـــواده، ب ـــرای خان ـــد ب ـــتن فرزن ـــا و نداش ـــش طاق ه ـــه افزای ـــد در روزگاری ک ـــه معتقدن ـــن برنام ـــازندگان ای س

یـــک عـــادت بیـــن زوج هـــای جـــوان تبدیـــل شـــده اســـت، ایـــن مســـابقه تلویزیونـــی بـــا حضـــور زوج هـــای جـــوان، 

می خواهـــد گامـــی بـــرای ترغیـــب جوانـــان بـــه ازدواج باشـــد؛ کاری کـــه شـــاید ایـــن روزهـــا، از دســـتورکار 

خیلی هـــا خـــارج شـــده اســـت. 

»کودکشـــو«
ایـــدهایکـــــه
4سالدوامآورد

مستقیــــــم
نمیگوییـــم
کهفرزندآوری
شیریناست
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کهگمشد

آفت
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بدونهــدف

زوجـینو
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روشــــن

معمـــولا در طراحـــی اولیـــه 

 ، نـــی یو یز تلو ی  مه هـــا برنا

هدف گـــذاری اولیـــه صـــورت 

ــد،  ــد تولیـ ــا در فرآینـ ــرد امـ می گیـ

ــا و برخـــی موانـــع،  ــا تغییـــر رویه هـ بـ

ــد.  ــر می کنـ ــه  تغییـ ــی برنامـ ــکل کلـ شـ

محمـــد میرکیانـــی کـــه ســـال ها بـــرای 

کـــودکان و نوجوانـــان ایرانـــی نوشـــته اســـت 

و در تلویزیـــون هـــم به عنـــوان یـــک کارشـــناس 

ع  و برنامه ســـاز حضـــور دارد در مـــورد ایـــن موضـــو

می گویـــد: »اگـــر برنامـــه ای می خواهـــد هدفـــش را 

ــه  ــد به مثابـ ــه قـــول معـــروف بایـ ــذارد بـ ــرای کـــودکان بگـ بـ

ــد.  ــته باشـ ــرای او داشـ ــای لازم را بـ ــه جذابیت هـ ــد و همـ ــودک باشـ ــرای کـ ــازه بـ ــوای تـ هـ

حـــالا برویـــم ســـراغ برنامه هایـــی کـــه کـــودک در حاشـــیه آن قـــرار دارد و قـــرار اســـت پـــدر 

ــدآوری  ــه فرزنـ ــا را بـ ــه خانواده هـ ــد کـ ــن باشـ ــند و هـــدف ایـ ــته باشـ ــور داشـ ــادر حضـ و مـ

تشـــویق کنـــد، ایـــن مســـاله بســـیار مهـــم اســـت. خیلـــی پیش آمـــده کـــه یـــک برنامـــه ای را 

ـــب  ـــد روی مخاط ـــاله می توان ـــن مس ـــت. ای ـــده اس ـــدف ش ـــس ه ـــا برعک ـــا دقیق ـــاخته اند ام س

تاثیـــر عکـــس بگـــذارد.«

اگـــر قـــرار اســـت بـــا توجـــه بـــه سیاســـت هایی کـــه وجـــود دارد، ابتـــدا بـــه ســـمت تشـــویق 

ـــم.  ـــه کنی ـــف توج ـــائل مختل ـــه مس ـــد ب ـــم بای ـــدآوری بروی ـــوی فرزن ـــه س ـــم ب ـــد ه ـــه ازدواج و بع ب

ــه آن تاکیـــد می کننـــد ایـــن اســـت  ــان بـ ــیاری از کارشناسـ مثـــا یکـــی از نکاتـــی کـــه بسـ

ــرار  ــورد واکاوی قـ ــل مـ ــد از قبـ ــوند بایـ ــابقات می شـ ــه وارد ایـــن مسـ ــه خانواده هایـــی کـ کـ

بگیرنـــد. در ایـــن زمینـــه بـــه ســـراغ فاطمـــه ســـلطانی، روانشـــناس رفتیـــم. او در مـــورد ایـــن 

مســـاله می گویـــد: »اینکـــه می گوینـــد ایـــن مـــدل برنامه ســـازی تاثیـــری در ازدواج نـــدارد، 

اشـــتباه اســـت چـــون دیـــدن مـــدام تصاویـــر و برنامه هـــا عـــادات و رفتارهـــا را در مخاطبـــان 

ـــد  ـــوند، می توانن ـــاخته ش ـــی س ـــت و اصول ـــر درس ـــون اگ ـــای تلویزی ـــد. برنامه ه ـــکل می ده ش

ـــود  ـــش می ش ـــون پخ ـــه از تلویزی ـــی ک ـــل تبلیغات ـــد. مث ـــویق کنن ـــه کاری تش ـــان را ب مخاطبانش

بـــر انتخـــاب مـــردم تاثیـــر می گـــذارد حـــالا چـــه برســـد بـــه برنامـــه ای کـــه زوج هـــا در آن 

حضـــور دارنـــد یـــا اینکـــه بـــا فرزندان شـــان شـــرکت می کننـــد. مـــن می توانـــم از »کـــودک 

شـــو« به عنـــوان یـــک نمونـــه برنامـــه ای نـــام ببـــرم کـــه همـــه مســـائل را بـــرای ســـاخت یـــک 

مســـابقه خانوادگـــی رعایـــت می کنـــد. جامعه شـــناس و روانشـــناس دارنـــد. کارشـــناس 

ـــم  ـــق و تی ـــه موف ـــک برنام ـــان دهنده ی ـــا نش ـــه اینه ـــد. هم ـــر دارن ـــاق فک ـــور دارد. ات ـــانه حض رس

موفـــق اســـت کـــه خـــب نتیجـــه دلخواه شـــان را هـــم کســـب می کننـــد. توصیـــه همیشـــگی 

ـــک  ـــوند. ی ـــه ش ـــاخت برنام ـــی وارد س ـــم واقع ـــک تی ـــا ی ـــه ب ـــت ک ـــن اس ـــازان ای ـــه برنامه س ـــا ب م

پیش تولیـــد طولانـــی و یـــک فکـــر مناســـب می توانـــد همـــه جـــوره برنامـــه را بـــرای مخاطـــب 

ـــاند.« ـــش برس ـــه هدف ـــم ب ـــازنده را ه ـــد و س ـــذاب کن ج

چـرابرنامههای
تلویزیونـــــیاز
هدفشــــــــان
دورمــــیشوند

ادامه در صفحه ۱۳


